
PREAFERICITUL  PATRIARH  AL
IERUSALIMULUI  TEOFIL  SE
ADRESEAZĂ SINODULUI BISERICII
ANGLICANE DIN IORDANIA
În dimineața zilei de marți, 24 octombrie / 6 noiembrie 2018,
Preafericitul  Părinte  al  nostru,  Patriarhul  Teofil  al
Ierusalimului,  a  fost  invitat  să  se  adreseze  Sinodului
Diocezan  (Majma)  al  Bisericii  Anglicane  din  Ierusalim,  în
Amman,  Iordania.  Preafericirea  Sa  a  fost  însoțit  de  ÎPS
Arhiepiscop  Aristarh  al  Constantinei.  Reproducem  mai  jos
discursul  Preafericirii  Sale  la  Sinodul  cu  tema  „Slujirea
Reconcilierii”:

Înălțimea Voastră, dragă Arhiepiscope Suheil,

Dragă Părinte Hosam,

Eminențele voastre,

Clerici preaiubiți ai Bisericilor noastre,

Surori și frații,

Este întotdeauna o bucurie profundă pentru noi să fim cu voi,
dragă Arhiepiscope Suheil, alături de clerici și de oamenii
din Dioceza voastră, și vă primim cu căldură acum când veniți
pentru sinodul dumneavoastră anual, în această dioceză. Ați
ales  o  temă  actuală  –  Slujirea  Reconcilierii  –  pentru  că
aceasta  este  marea  misiune  a  Bisericii,  mai  ales  în  Țara
Sfântă și în Orientul Mijlociu, și amintim cuvintele Sfântului
Pavel, care a scris:

„Şi toate sunt de la Dumnezeu, Care ne-a împăcat cu Sine prin
Hristos şi Care ne-a dat nouă slujirea împăcării. Pentru că
Dumnezeu  era  în  Hristos,  împăcând  lumea  cu  Sine  însuşi,
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nesocotindu-le  greşelile  lor  şi  punând  în  noi  cuvântul
împăcării” (2 Cor. 5:18-19).

Abordând tema reconcilierii în contextul acestui sinod, gândul
nostru  se  îndreaptă  în  mod  firesc  spre  lucrarea  de
reconciliere dintre comunitatea anglicană și Biserica Ortodoxă
în dialogul nostru teologic internațional comun. Anglicanii și
ortodocșii s-au bucurat de relații bune de secole, relații
care au fost construite pe încredere reciprocă și respect.
Dialogul nostru oficial durează de aproape jumătate de secol
și  ne  bucurăm  de  fructele  unei  înțelegeri  mai  bune.  La
întrunirea  recentă  a  dialogului  internațional,  am  fost
mulțumiți că Pr. Dr. George Dragas și respectiv Pr. Hosam au
fost reprezentanții noștri. Ei au contribuit semnificativ la
acest dialog.

Această lucrare a dialogului rămâne crucială pentru bunăstarea
Bisericilor  noastre,  precum  și  pentru  relația  noastră  mai
strânsă aici în Orientul Mijlociu. Credem că relația noastră
locală contribuie pozitiv la acest efort internațional. Ne
amintim ultima întâlnire a dialogului, care a avut loc la
Catedrala Sfântului Gheorghe din Ierusalim, și acesta a fost
un semn real al relației noastre. Într-o lume tot mai mult
definită  de  divizare,  suspiciune  și  dușmănie,  creștinii
trebuie să lucreze mai mult pentru o reconciliere mai profundă
între noi înșine.

Nu există nicio îndoială că dialogul adevărat are puterea de a
elimina barierele și de a eradica prejudecățile, ceea ce este
atât de necesar în situația noastră contemporană. Misiunea
Bisericii Ierusalimului este tocmai porunca Domnului nostru de
a căuta reconcilierea, așa cum citim în Epistola Sfântului
Paul adresată Romanilor:

„Şi nu numai atât, ci şi ne lăudăm în Dumnezeu prin Domnul
nostru Iisus Hristos, prin Care am primit acum împăcarea”
(Romani 5:11).



În Țara Sfântă, în tot Orientul Mijlociu și bineînțeles, în
iubitul nostru Regat Hasemit al Iordaniei, stăm neclintiți în
hotărârea noastră de a ne opune extremismului de orice fel,
sub conducerea înțeleaptă a Majestății Sale Regele Abdullah al
II-lea, și facem adevărata lucrarea de reconciliere, respect
reciproc și independență reală înaintea regiunii noastre și a
lumii.

Mesajul final al Evangheliei Domnului nostru Iisus Hristos
este dragostea lui Dumnezeu, iar misiunea finală a Bisericii
este  transformarea  întregii  creații,  care  are  rădăcini  și
temeiuri în dragoste, pentru a ne putea trăi vocația adevărată
ca fiind fii și fiice ale Tatălui nostru Ceresc. După cum
spune Sfântul Paul în Epistola către Romani:

„Căci ştim că toată făptura împreună suspină şi împreună are
dureri până acum. Şi nu numai atât, ci şi noi, care avem pârga
Duhului, şi noi înşine suspinăm în noi, aşteptând înfierea,
răscumpărarea trupului nostru.” (Romani 8:22-23).

Recunoaștem,  din  propria  noastră  experiență  în  această
regiune, că aceasta nu este o misiune ușoară. E nevoie de o
convingere unică și o unitate de scop la care sunt chemate
toate Bisericile și comunitățile creștine din Țara Sfântă.

În  acest  sens,  ne  exprimăm  mulțumirea  față  de  Bisericile
locale și, mai precis, față de Înălțimea Voastră, că v-ați
alăturat  forțelor  noastre  în  fața  recentelor  provocări  la
adresa  Bisericii  din  Cetatea  Sfântă  a  Ierusalimului.
Bisericile noastre din Țara Sfântă au privilegiul unic de a fi
păzitorii și slujitorii Locurilor Sfinte, care sunt locuri de
învigorare spirituală pentru toți oamenii, fără deosebire. De
aceea, această misiune este un far de speranță în lume, unde
există atât de multă incertitudine, confuzie și nedreptate.

Oameni din întreaga lume continuă să vină la Ierusalim. În
calitate  de  ortodocși  și  anglicani  din  această  regiune,
cunoaștem importanța pelerinajului pentru mii de pelerini din



comunitățile noastre, care vin anual, din întreaga lume, la
Sfântul Mormânt și la Catedrala Sfântului Gheorghe. Bogăția
liturgică a Bisericii Ierusalimului și energia spirituală care
izvorăște din Locurile Sfinte este, fără îndoială, o sursă de
revigorare și reînnoire profundă pentru cei care vin în Țara
Sfântă, și suntem martori ai acestor lucruri.

Pe măsură ce ne reflectăm pe tema reconcilierii în numele
Domnului nostru Iisus Hristos, avem exemplul Majestății Sale
Regele  Abdullah  al  II-lea  și  al  Regatului  Hașemit  al
Iordaniei.  Aici  vedem  reconcilierea  în  acțiune  într-o
societate în care există libertatea de cult și angajamentul de
a  construi  o  societate  multi-etnică,  multi-religioasă  și
multi-culturală. Faptul că ne putem întâlni aici, noi și a cei
care trăiesc în țările învecinate, este o mărturie elocventă a
acestei realități.

Fie  ca  Dumnezeu  să  vă  binecuvânteze,  dragă  Arhiepiscope
Suheil, în slujirea voastră pastorală din Dioceza voastră, și
fie ca Dumnezeu să vă binecuvânteze tot clerul și poporul spre
a fi martori adevărați ai dragostei răstignite a Domnului
nostru  Iisus  Hristos,  care  este  vocația  reconcilierii.  Vă
dorim succes în deliberările voastre.

Și fie ca Dumnezeu să-i binecuvânteze pe toți oamenii din
Orientul nostru Mijlociu iubit.

Mulțumesc.

În aceeași zi la prânz, Reprezentantul Patriarhiei în Amman,
Iordania, ÎPS Arhiepiscop Christophoros al Kyriakoupolei, a
oferit  o  masă  Preafericirii  Sale  și  multor  preoții  din
Iordania, care au purtat o discuție despre problemele clerului
și ale turmei lor, și au cerut sfaturi pentru a le rezolva.

Din partea Secretariatului General


